
سال چهارم2    سیاسـت  
شماره 998 a r m a n m e l i . i r

چهارشنبه 
1400 .02 .08

15رمضان 28/1442آوریل  2021

تاکید قالیباف بر حمایت 
اثربخش از بازار سرمایه

جلسه بررسی راهکارهای بهبود 
وضعیت بازار سرمایه با حضور رئیس 
مجلس برگزار شد. ایسنا نوشت، محمد 
باقر قالیباف در این نشست، ضمن ابراز 
نگرانی از وضعیت فعلی بازار سرمایه 
تاکید کرد: پیشنهادات مطرح شده 
برای رونق بازار سرمایه کافی نیست و 
باید تقویت شود. رئیس مجلس افزود: 
هرگونه پیشنهادی باید هم راستا با هدف 
بازگشت اعتماد به بازار سرمایه و رونق 
این بازار و حمایت از سرمایه گذاری 
بلندمدت باشد. باید تنظیم گری حرفه ای 
و سیاستگذاری صحیح منجر به سرمایه 
گذاری بلندمدت در این بازار شود و در 
این زمینه لازم است اقدامات فوری 
هم مانند بیمه سهام سهامداران خرد و 
الزام پرداخت یک درصد منابع صندوق 
توسعه ملی و واقعی کردن نرخ تسعیر ارز 
بانک ها اجرایی شود. همچنانکه اقدامات 
موازی مانند مالیات بر عایدی سرمایه، 
حذف قیمت گذاری دستوری و مسدود 
نمودن درگاه های پرداخت صرافی های 
غیرمجاز فروش رمز ارز باید در مجلس و 
دولت و دستگاه قضایی در دستور کار 
قرار گیرد. قالیباف همچنین بر ضرورت 
اصلاحات ساختاری سازمان بورس و 

اصلاح قانون اوراق بهادار تاکید کرد.

صلاحیت  داوطلبان انتخابات 
را با دقت بررسی می کنیم

دبیر شورای نگهبان بــا اشاره به 
گسترش فزاینده شیوع ویروس کرونا 
در کشور، اظهار داشت: باید ضمن دعا و 
درخواست از خداوند متعال برای نابودی 
این ویروس منحوس، با دقت بیشتری 
پروتکل های بهداشتی را رعایت کرده 
و مسئولین نیز با اتخاذ تدابیر لازم، به 
قطع شدن هرچه سریع تر این زنجیره 
این بیماری کمک کنند. ایسنا نوشت، 
آیت ا... احمد جنتی به موضوع مهم 
انتخابات اشاره کرد و گفت: انتخابات 
در نظام اسلامی از اهمیت بسیار زیادی 
برخوردار است و همه باید نسبت به 
انتخابات که سرنوشت کشور را می سازد، 
حساس باشند و برای برگزاری هرچه 
باشکوه تر آن، تلاش کنند. وی افزود: 
انتخابات ریاست جمهوری از اهمیت 
بسیار بالایی برخوردار است. آیت ا...

جنتی با تأکید بر اینکه بخش مهمی 
از فرایند برگزاری انتخابات که همان 
بررسی صلاحیت های داوطلبان و 
نظارت بر اجراست بر دوش شورای 
نگهبان است، تأکید کرد: بررسی و احراز 
صلاحیت داوطلبان انتخابات امر بسیار 
مهمی است که إن شاءا... با توجه به مر 
قانون این وظیفه را مثل گذشته با دقت 

هرچه بیشتر انجام خواهیم داد.

دولت آینده نباید بر محور 
یک نفر تشکیل شود

دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام 
انقلاب  دوم  گام  درنشست جمعیت 
اظهارکرد: درآستانه تشکیل اولین دولت 
گام دوم انقلاب قرار داریم و اگر دولت 
آینده به تفکر بیانیه گام دومی متعهد 
نباشد، کشورمان زیان های جدی خواهد 
دید. ایسنا نوشت، محسن رضایی با طرح 
این پرسش که چگونه می توان از بروز 
خطا در دولت آینده جلوگیری کرد، 
گفت: اولین موضوع این است که باید 
دولتی نو با راهی نو سر کار بیاید، دولتی 
که تکرار گذشته نباشد. وی افزود: دو 
مشکل عمده دولت های گذشته، جناحی 
بودن و شخصی بودن است. قبلا شاهد 
پدیده جناحی بودن در دولت ها بودیم، این 
اواخر شاهد پدیده شخصی شدن جهت 
گیری های کلان دولت و غلبه تصمیم های 
شخصی در دولت هستیم که به منافع ملی 
آسیب می زند.وی ادامه داد: دولت آینده 
نباید بر محور یک نفر تشکیل شود. چه 
کسی گفته یک  نفر باید دولت تشکیل دهد 
و عده ای هم در اطرافش از او تبعیت کنند. 
حداقل هشتاد درصد نیروهای دلسوز 
کشور و انقلاب، باید در دولت آینده نقش 

مستقیم  داشته باشند.

سـرمقــاله

مشخصا اگر پیشرفتی در مذاکرات وین وجود نداشت، دور 
سوم این مذاکرات آغاز نمی شد. پیشرفت حتی اگر کم هم 
باشد اما صورت می گیرد. مشخصا هیچ یک از طرف های گفت 
و گو وقت خود را روی مساله ای هدر نخواهند داد که به نتیجه 
نمی رسد. به نظر می رسد این پیشرفت سرعت لازم را ندارد. 
در این میان آمریکا تحریم ها علیه ایران را تقسیم بندی کرده 
است و براساس آن تقسیم بندی، برخی تحریم ها بخشی بوده و 
بیشتر صنایع سنگین ایران را هدف قرار داده بود و برخی دیگر 
از تحریم ها نیز افراد حقیقی و حقوقی را هدف قرار داده است 
و بعضا عنوان می شود این تحریم ها نام نزدیک به 1400 نفر را 
شامل می شود. آمریکا تا این لحظه عنوان کرده است که موافق 
برداشته شدن تحریم های بخشی است. تحریم های بخشی 
را می توان تحت عنوان نفت، گاز، پتروشیمی، خودروسازی، 
فولاد و سایر صنایع سنگین تعریف کرد و در این خصوص به نظر 
می رسد اختلاف نظری وجود نداشته باشد و امروز اختلافات در 
خصوص تحریم افراد حقیقی و حقوقی است. باید توجه داشت 
که تحریم های حقیقی و حقوقی نیز خود به سه دسته تقسیم 
می شوند. نخست تحریم هایی است که به خاطر مسائل هسته ای 
وضع شده اند و این دسته نیز طبق آخرین اظهارات مقامات 
آمریکایی نیز لغو می شود. دسته دوم تحریم هایی هستند که 
مرتبط با مسائل حقوق بشری هستند و بعضا نیز پیش از ترامپ 
وضع شده اند که آمریکایی ها عنوان کرده اند این تحریم ها را لغو 
نخواهند کرد. امروز بیشتر اختلاف روی دسته سوم تحریم های 
حقوقی و حقیقی است که برخی نهادهای مهم کشور نیز در آن 
لیست حضور دارند که این تحریم ها در دوران ترامپ مشخصا 
وضع شده اند. به نظر می رسد مذاکرات امروز پیرامون این بخش از 
تحریم هاست و در روزهای آینده نیز نتیجه آن مشخص می شود. 
از سوی دیگر باید توجه داشت که اگر آمریکا عنوان می کند تحت 
تاثیر فشار هیات صهیونیستی قرار نمی گیرد، مساله عجیبی 
نیست، زیرا آمریکا یک کشور با حاکمیت ملی است و مشخصا 
به صورت علنی اعلام نخواهند کرد که ما تحت تاثیر فشارها قرار 
می گیریم. این صحبت شخصیت آمریکا را زیر سوال می برد. 
باید توجه داشت که متحدین همواره بر یکدیگر اثر می گذارند 
و خواسته های خود را همواره مطرح می کنند. امروز هماهنگی 
میان رژیم صهیونیستی و آمریکا وجود دارد و در آن بعضا اختلاف 
نظر دارند و بعضا نیز نظراتشان بر یکدیگر منطبق است. آمریکا 
قطعا صحبت های مقامات صهیونیست را خواهد شنید و شاید این 
نکته مهم باشد که تمام خواسته های اسرائیل محقق نخواهد شد 
و آمریکا به همه آنها جواب مثبت نمی دهد. از سوی دیگر تفاوت 
در نطق هاست که شاید در یک مساله توافق نظر وجود داشته 

باشد اما آن مساله علنی نشود.

آمریکا با رفع تحریم های بخشی موافق است

امیرعلی ابوالفتح
تحلیلگرمسائلبینالملل

یـــادداشت

اصلاحات اعلام کرده اگر به انتخابات وارد شویم، در قالب 
منافع ملی و چارچوب قانون اساسی عمل خواهیم کرد. نهاد 
اجماع ساز نیز شرط و شروطی برای این مسأله قرار داده است. در 
نگاه های آکادمیک و منطق گرا بحث اساسی این است که از هر 
روزنه ممکن و هر درصد، برای مردم آسایش، برای کشور امنیت 
و برای ایران نگهبانی ایجاد شود، به همان اندازه باید بهره برداری 
کرد. در سیاست قاعده این است جریانات سیاسی هر مقدار 
می توانند به کشور، مردم، آرمان های مردم و حقوق آنها کمک 
کنند. در صورتی که مشارکت سیاسی از سوی جریانات پس 
زده شود، مردم از همان اندک نیز محروم خواهند شد. جریان 
اصلاحات به این دلیل می خواهد با همه محدودیت ها به 
انتخابات ورود کند که منطقی را برای خود دارد و نمی تواند 
از طرق دیگری به غیر از مردم، صندوق رای و آگاهی وارد 
عرصه کنشگری شود. زمانی که فرصتی داده می شود تا چند 
نفر از مجموعه اصلاحات پشت تریبون آمده و صحبت کنند، 
همین یک سطح از کنشگری است که مردم حرفی جز روال 
معمول بشنوند. اگر اصلاح طلبان در انتخابات ثبت نام نکنند، 
چه کسی می خواهد این حرف ها را در صداوسیمای ایران بزند؟ 
اصلاح طلبان مجال سخن گفتن را یک فرصت حداقلی می دانند. 
آقای خاتمی در آخر دوره ریاست جمهوری خود، گفتند، من 
تدارکاتچی هستم اما می بینیم تمام آمارها نشان می دهد، جز 
دولت زمان جنگ، سالم  ترین، پاک ترین و موثرترین دولت در 
دوره های گوناگون همین دولت بوده است. نباید همین ظرفیت 
را نیز از دست بدهیم. از طرف دیگر محمود احمدی نژاد تمام 
اختیارات را داشته و هر اقدامی خواسته انجام داده است، اما باز 
هم تشنه این بود که فضا را بسته تر کند و از کمبود اختیارات 
سخن گفته است. اگر امروز می بینیم آقای روحانی نگرانی 
دارد، حقی برای اعتراض ندارد، زیرا چیدمان و مدیریت دولت 
او یک قاعده منطقی را پیش نمی برند. دولت آقای روحانی را 
2 یا 3 نفر اداره کرده و این افراد همه کاره هستند. این روال 
صحیح نیست. فرصتی که برای رئیس جمهور فعلی ایجاد شد، 
برای هیچ کس پس از انقلاب ایجاد نشد که بخواهد کار کند اما 
روحیه، منش و رفتار آقای روحانی با آنچه مردم می خواستند، 
همسویی، هم افزایی و همدلی نداشت. پیشنهاد شده بود که 
یک روز پیش از اینکه آقای روحانی به تحلیف برود، با مردم و 
قوا صحبت کند و بگوید با توجه به وضعیت کشور، اگر به دولت 
کمک می کنید، با تمام وجود جلو خواهم آمد اما اگر مقابل 
سنگ اندازی ها نمی ایستید، در این جایگاه قرار نگیرم. آقای 
روحانی این کار را نکرد، زیرا این کار را انجام نداد. قانون اساسی 
ما باید اصلاح شود اما اگر نشد، دلیلی بر این نیست که جریان 
اصلاحات با تمام مشکلات وارد صحنه نشود. اگر مشکلاتی پیش 
پای اصلاح طلبان وجود داشت، باید بگوییم سایرین بیایند و با 
اخذ جایگاه ها، شرایط کشور را دشوارتر کنند؟ اصلاح طلبان جلو 
می آیند، اگر به آنان میدان داده شد، موجب مسرت است و اگر 
میدان ندادند نیز به مردم، وجدان خود و تاریخ می گوییم ما جلو 

آمدیم اما به ما برچسب زده شد.

اصلاح طلبان برای پاسخگوی تاریخ می آیند

سیدفاضل موسوی
فعالسیاسیاصلاحطلب

 مساله رفع تحریم ها 
و نگاه مخالفان دولت

ادامه از صفحه یک
فرض آنها بر این است که در صورت ادامه وضع 
موجود، شانس بیشتری برای پیروزی در انتخابات 
2۸ خرداد ماه سال جاری دارند. در این عرصه مساله 
کاهش آمار مشارکت برای   آنها موضوعیت ندارد و 
نتیجه انتخابات را  مهم می دانند. همین جریان مدعی 
امروز، اول مخالف مذاکره بودند. اکنون که مذاکرات 
در حال انجام است و نظاره گر  تاثیر مثبت مذاکرات 
بر بازارهای مالی کشور  هستند؛ نگرانی شان بیشتر 
شده است.  برای همین چنـــد وقــتی است که روی 
راستی آزمایی متمرکز شده و سعی دارند با بیان اینکه 
راستی آزمایی زمان بر است؛ موضوع بازگشت آمریکا 
به برجام را به  هر  نحوی که شده به تاخیر بیندازند. 
متاسفانه جناح مخالف دولت فهم و برداشت درست از 
ماهیت اقتدار و قدرت ندارند. اتفاقا اقتدار در این است 
که بتوان از کیان و اقتصاد کشور در صحنه بین المللی 
دفاع کرد و رویکرد دولت در مذاکرات برجامی با عطف 
به همین محور است. باید قدر فرصت ها و فضای 
جدید جهانی را برای خروج از شرایط تحریمی بدانیم 
و از این فضا برای مدیریت اختلافات و حل چالش ها 
استفاده کنیم. موضوع مهم دیگر این است که موکول 
کردن مذاکره به آینده، که نتیجه اش تداوم بسته های 
تحریمی است، هنر نیست. برای همین ضرورت دارد 
مخالفان دولت با مسئولیت شناسی و اینکه مردم 
کشورمان متوجه رفتارها و نیات پشت پرده اش 
هستند؛ در مسیر حمایت از روند مذاکرات گام بردارند 
تا زنجیر تحریم، که اقتصاد کشورمان را طی سه سال 
گذشته به بند گرفته، بریده شود و ثبات و آرامش به 

اقتصاد و بازارهای کشورمان بازگردد.

دیــدگاه

تسلیت روحانی برای درگذشت  
آیت ا... حسینی کاشانی 

رئــیس جمهــور در پــیامی با تسلیــت درگـذشت 
عالم محقق، ابوالشهید آیت ا... سید محمد حسینی 
کاشانی، اظهار داشت: این روحانی وارسته تمام عمر 
پربرکت خود را، وقف تبیین و ترویج مکتب اهل بیت)ع(، 
تربیت شاگردان و دفاع از ارزش های اسلامی کرد که 
یقینا خدمات فرهنگی و علمی ارزشمند آن مرحوم 
همواره ماندگار خواهد بود. در متن پیام حسن روحانی 
آمده است: اینجانب این ضایعه را به حوزه های علمیه، 
شاگردان، علاقه مندان و بیت شریف ایشان به خصوص 
حجت الاسلام والمسلمین جناب آقای سیدمحمود 
علوی، وزیر محترم اطلاعات تسلیت می گویم و از درگاه 
خداوند بزرگ برای آن مرحوم رحمت و رضوان الهی و 

برای عموم بازماندگان صبر و اجر، مسألت دارم.

 بازدید جهانگیری 
از سازمان اورژانس کشور 

معاون اول رئیس جمهور با حضور در سازمان اورژانس 
کشور از جدیدترین دستاوردها و امکانات سازمان 
اورژانس کشور بازدید و از تلاش ها و ایثارگری های 
کارکنان اورژانس کشور بویژه در زمان شیوع بیماری 
کرونا قدردانی کرد. اسحاق جهانگیری در این بازدید 
که با همراهی سعید نمکی وزیر بهداشت، کولیوند 
رئیس سازمان اورژانس کشور و جهانپور رئیس 
مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت 
انجام شد، با توضیحات مسئولان مربوطه در جریان 
جدیدترین دستاوردها و امکانات این سازمان در راستای 
خدمت رسانی و روند ارائه خدمات بهداشتی، درمانی و 
فوریت های پزشکی به مردم قرار گرفت. وی همچنین 
از یکی از آمبولانس هایی که با تکیه بر توان متخصصان 

داخلی تجهیز و بازسازی شده است، بازدید کرد.

 دوگانه ای در میدان 
و دیپلماسی وجود ندارد

دبیر شورای عالی امنیت ملی در اشاره به فایل صوتی 
منتشر شده از محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه 
کشورمان تاکید کرد: سیاست های قطعی نظام در 
میدان و دیپلماسی حاصل گفت وگوهای اقناعی و پنهان 
از نگاه زهرآلود نامحرمان و دشمنان بوده و هست. علی 
شمخانی در توئیتی نوشت: سیاست های قطعی نظام 
در میدان و دیپلماسی حاصل گفت وگوهای اقناعی 
و پنهان از نگاه زهرآلود نامحرمان و دشمنان بوده و 
هست. دوگانه ای در اجرای بدون تنازل این سیاست ها 
که منبعث از اصول قطعی انقلاب اسلامی است، وجود 
ندارد. به تازگی یک فایل صوتی از مصاحبه محمدجواد 
ظریف وزیر امورخارجه کشورمان منتشر شده است که 

باعث ایجاد حاشیه هایی شده است.

 دیدار ظریف با عمار حکیم ، 
نوری المالکی و عبدالمهدی

ظریــف وزیــر امــور خارجه کشورمان به طور جداگانه 
با سید عمار حکیم رئیس ائتلاف العراقیون و حکمت 
ملی، عادل عبد المهدی نخست وزیر سابق و  نوری 
المالکی نخست وزیر اسبق و رئیس ائتلاف دولت قانون 
بطور جداگانه دیدار و گفت وگو کرد. در دیدارهای 
انجام شده طرف های عراقی با اشاره به اهمیت روابط 
عمیق دو کشور، گسترش همکاری های فیمابین در 
حوزه های مختلف و به نفع مردم دو کشور را مورد تاکید 
قرار دادند. محمد جواد ظریف در این دیدارها بر ثبات 
و استقرار عراق و حفظ تمامیت ارضی آن تاکید و بر 
نقش سازنده عراق قوی و متحد در منطقه تصریح کرد. 
رئیس دستگاه دیپلماسی کشورمان  همچنین  در ادامه 
دیدار با شخصیت های سیاسی و دینی عراقی در دیدار 
با پاتریاک لویس ساکو سراسقف کلیسای کاتولیک 
کلدانیان جهان با تاکید بر اهمیت روابط همسایگی 
ایران و عراق به ارزش های مشترک اسلام و مسیحیت 
و همچنین جایگاه جامعه مسیحیان در دو کشور 
اشاره کرد و مناسبات  ایران و عراق را فراتر از ارتباطات 
سیاسی متعارف دانست. وی افزود: ایران و عراق دارای 
پیوندهای تاریخی فرهنگی مردمی دینی و مذهبی 

متنوعی هستند.

اخـــبار کوتاه

سخنگوی دولت مطرح کرد: 

دستور به وزارت اطلاعات درباره فایل صوتی ظریف
  دولت خود را مکلف به واکسیناسیون رایگان می داند

سخنگوی دولت اظهار داشت: دولت با هدف کمک 
به مسکن دار شدن ساکنین مناطق کمتر برخوردار 
مرزی و ایجاد جذابیت برای نوسازی بافت های فرسوده 
و انبوه سازان، با اصلاح آیین نامه اجرایی برنامه ملی 
بازآفرینی شهری پایدار موافقت کرد. علی ربیعی 
گفت: به موجب این تصمیم، میزان سقف تسهیلات 
مشارکت مدنی دوره ساخت و ودیعه اسکان موقت 
در اراضی مشمول طرح ها و برنامه های موضوع این 
تصویب نامه به ترتیب در کلانشهرها به ازای هر واحد 
مسکونی تولید شده یک میلیارد و 200میلیون ریال و 
400 میلیون ریال و در سایر شهرها ۸00 میلیون ریال 
و 300 میلیون ریال تعیین شد. وی با گرامیداشت نهم 
اردیبهشت روز شوراها بیان کرد: در دولت تدبیر و 
امید،  در هر کجا که تشکیل شوراها، زمینه قانونی 
داشته است، با نگاهی حمایتی و تسهیل گرانه،  به 
گسترش شوراها اقدام کرده است.سخنگوی دولت 
با گرامیداشت دوازدهم اردیبهشت، روز شهادت 
آیت ا...مطهری، گفت: دولت با این نگاه که تقویت 
نظام آموزش، با وجود معلمان با دانش و با انگیزه ، 
امکان پذیر خواهد بود، به رغم شدیدترین تحریم های 
ظالمانه در دوره 1۸ ماهه اخیر و کاهش چشمگیر 
منابع درآمدی دولت، درخصوص ارتقای حقوق 
فرهنگیان از میانگین 3۷ میلیون ریال در مهرماه 
۹۸ به ۶1 میلیون ریال در اسفند ۹۹ اقدام کرد. 
اگرچه باید اذعان داشت که در شرایط فعلی ،حقوق 
کمی است اما با در نظر گرفتن جمیع جهات حداکثر 
تلاشی است که با بهره مندی از ظرفیت های موجود 
طی چهار مرحله این مهم تحقق یافته است.به گفته 
وی، از مهرماه ۹۸ نیز، نسبت به تعیین قراردادها و 
ساماندهی آنان اقدام شده و حقوق ها در سال تحصیلی 
13۹۹_1400 مطابق قانون کار، تعریف و بدهی های 
گذشته تسویه شد. ربیعی همچنین در ارتباط با انتشار 
فایل مصاحبه تاریخ شفاهی سخنگوی وزارت خارجه، 
اظهار کرد: در روزهای گذشته انتشار فایل صوتی وزیر 

خارجه حواشی ایجاد کرد. این فایل صوتی توسط 
تلویزیون پترودلاری و طرفدار رنج و تحریم مردم 
منتشر شده است. همین امر نشانه توطئه آمیز بودن 
ربایش و پخش گزینشی این مصاحبه است. سخنگوی 
دولت گفت: رئیس جمهور به وزارت اطلاعات دستور 
دادند که عوامل این توطئه را شناسایی کنند. وی 
گفت: ربایش این اسناد، توطئه ای علیه دولت، نظام و 
نهادهای سرافراز و توطئه ای علیه منافع ملی ماست. 
ما منتظر خواهیم بود که آقای ظریف به ایران برگردند 
و توضیحات لازم در مورد سوءبرداشت ها را ارائه کنند. 
دستیار ارتباطات اجتماعی رئیس جمهور شائبه 
انتخاباتی بودن یا انتشار عمدی دولت را خنده دار 
دانست و گفت: توضیح دادنش ارزشی ندارد. وی 
تصریح کرد: کسی نمی تواند در عمق علاقه و دوستی 
ظریف به همه سربازان وطن و تبعیت از رهبری شک 
کند اتفاقا در همین فایل و فایل های بعدی که منتشر 
خواهد شد دوستی با سردار شهید و تبعیت از رهبری 

در سخنان ظریف کاملا موج می زند.
  انتخابات در موعد مقرر 

ربیعی درباره درخواست دولت ایران برای آزاد 
شدن زندانیان ایرانی در آمریکا اظهار کرد: همواره 
ایده هایی درباره تبادل زندانیان با آمریکا مطرح بوده 
است و طرفین در حال بررسی آن از طریق دیپلماتیک 
هستند .وی ادامه داد: ما مایل هستیم همه زندانیان 
تحریمی که به ناحق در بازداشت آمریکا هستند 
و بیش از زندانیان آمریکایی در ایران هستند آزاد 
شوند. جمهوری اسلامی ایران با ملاحظات انسانی و 
اخلاقی که نهاد قضایی ما بر آن تاکید دارد به دنبال 
این امر است. ربیعی افزود: امیدواریم با تصمیماتی 
که در شرایط قرمز گرفته شده در هفته های آینده 
شاهد پایین آمدن این منحنی مرگ و میر باشیم. 
دستیار ارتباطات اجتماعی رئیس جمهور درخصوص 
اظهارات اخیر رئیس جمهوری درباره انتخابات و 
اینکه  آیا برای تعویق انتخابات بحثی مطرح شده است 

یا نه، گفت: برداشت و تعبیر نادرست از سخنان رئیس 
جمهوری شده است. به طور اساسی برگزاری به موقع 
انتخابات و در زمان مقرر قانون اساسی یکی از اصولی 
بوده که در این 40 سال به آن خدشه ای وارد نشده 
است.سخنگوی دولت  اذعان کرد: صندوق رای به 
مثابه ثبات و امنیت کشور است و از همه مهمتر پاسخ 
به تنوع دیدگاه های نسلی و دیده شدن آرای آنها برای 
تغییرخواهی شان در چارچوب قانون اساسی است که 
امیدواریم همه ارکان انتخابات به این موضوع توجه و 
آنچنان زمینه را برای فعالیت ها آماده کنند تا در موعد 
مقرر شاهد حضور حداکثر ملت در پای صندوق ها 
باشیم. ربیعی درباره دست بردن در جداول بودجه و 
تاخیر ارسال آن به دولت گفت: قانون بودجه 1400 در 
تاریخ 20 اسفند سال گذشته از مجلس به دولت ابلاغ 
شد و رئیس مجلس هم در تاریخ 2۵ فروردین جداول 
بودجه 1400 را ابلاغ کرد. وی افزود: در صحبت هایی 
که با آقایان نوبخت و پورمحمدی داشتم گفتند که 
در تغییرات اعمال شده هیچ دخالتی نداشتند و 
حتی کسب نظری هم از آنها نشده است. این روند 
در سنوات گذشته هم رخ داده است چرا که امکان 
حضور تمام نمایندگان در تعطیلات وجود نداشته 
است. این عدم حضور منجر به این اتفاق شده است. 
ربیعی درباره برنامه دولت برای ساماندهی ورود بخش 
خصوصی به مقوله واردات واکسن ابراز داشت: دولت 
خود را مکلف می داند تا همه ایرانیان بتوانند به صورت 
رایگان واکسینه شوند و در کنار این تکلیف برای 
این موضوع برنامه ریزی لازم را هم انجام داده است.

بنابراین واکسیناسیون رایگان برنامه خدشه ناپذیر 
دولت است. وی افزود: مهم شیوه واکسیناسیون و 
مدیریت دولت در این روند و تصمیمات گرفته شده، 
است. ربیعی خاطرنشان کرد: نگرانی اصلی ستاد 
کرونا و رئیس جمهور را در تسریع واردات واکسن 
است و دولت همه تلاش خود را معطوف کرده که 

واکسیناسیون رایگان برای همه ایرانیان انجام شود.

»آرمان ملی« از واکنش ها به نامزدی مصطفی تاجزاده گزارش می کند:

کاندیداتوری مردی از تبار مشروطه خواهان
 تاجزاده؛ از نامزدی تا گمانه زنی رد صلاحیت

  سعید حجاریان: برنامه های تاجزاده از سقف مطالبات احزاب اصلاح طلب بالاتر است
آرمان ملی- محمدهادی علیمردانی: معاون سیاسی وزیرکشور دولت اصلاحات از 
کسانی است که این روزها به عنوان مرد پرخبر اصلاح طلبان شناخته می شود. بیانیه اعلام 
نامزدی او در انتخابات ریاست جمهوری یکی از واکنش برانگیزترین اخبار منتشر شده 
در روزهای اخیر بود. بسیاری از چهره های اصلاح طلب و غیر اصلاح طلب درباره احتمال 
رد صلاحیت او در انتخابات ریاست جمهوری سخن گفته اند، با این حال در صورتی که 
فیلترهای نظارتی به دنبال برپایی انتخاباتی پرشور باشند، حضور شخصیتی تحول خواه، 
می تواند مسیر را برای حضور حداکثری مردم پاسی صندوق های رای فراهم کند. انتخابات 
آزاد یکی از مطالبات اصلی جریان اصلاحات در سال های اخیر بوده و با توجه به احتمال 
کاهش مشارکت مردم، می توان از تمامی ظرفیت ها برای رقابتی شدن انتخابات استفاده کرد.

 مشروطه خواه
»مردی از تبار مشروطه خواهان« شاید مهم ترین عبارتی بود که مصطفی تاجزاده معاون 
سیاسی وزارت کشور دولت اصلاحات، در توصیف خود به کار برد. این عبارت در بیانیه اعلام 
نامزدی تاجزاده به کار رفت تا شاید نشان دهنده این هدف باشد که تاجزده نسبتی با تن به 
 )reformist(وضع موجود دادن ندارد و به معنای دقیق کلمه در علوم سیاسی اصلاح طلب
است. اندیشه اصلاح به بیان ساده بدان معناست که با حفظ کلیت ساختار، گذار از وضع 
موجود به وضع مطلوب صورت گرفته و بازتولید وضع موجود صورت نگیرد. بسیاری از 
چهره های اصلاح طلب و غیر اصلاح طلب که از سوی مردم برای تصدی جایگاه های انتخابی 
کشور برگزیده شدند، اگرچه در آغاز سخن از اصلاح روند می گفتند اما در عمل، تن به 
مناسباتی می دادند که کشور را با شیب تند یا کند در مسیر پیشین هدایت می کرد. با این 
تفاسیر شاید اینبار کلید حل معضل در رویکرد مشروطه خواهی باشد. نامزدی تاجزاده در 

انتخابات دور از حواشی نبود و سخنانی درباره رد صلاحیت احتمالی او نیز به میان آمد.
 گمانه زنی ردصلاحیت

بسیاری از ادعاها مبنی بر رد صلاحیت این چهره است. روز گذشته بیژن مقدم 
مدیرمسئول و سردبیر سایت الف، در یادداشتی نوشت: »دو گروه بر سر یک کلید واژه 
صلاحیت اتفاق نظر دارند و معتقدند او واجد حداقل ویژگی های قانونی برای تایید 
صلاحیت هم نیست اما ظاهرا برای همین امروز قصد ثبت نام دارد و با علم به رد صلاحیت 
خود می خواهد این موضوع را سر دست بگیرد و با انگیزه ای بیشتر از گذشته به شورای 
نگهبان بتازد.« این شاید اولین تحلیلی باشد که پس از اعلام خبر نامزدی این چهره 
اصلاح طلب به ذهن می رسد. در عین حال کارگزارانی ها نیز تحلیل های مشابهی دارند. 
اخیرا حسین مرعشی سخنگوی حزب کارگزاران درباره نامزدی تاجزاده اعلام کرد: 

»آقای تاجزاده خودشان به من گفتند که ۹۹ درصد رد صلاحیت می شوم اما می خواهم به 
عنوان یک کاندیدا حرف هایم را بزنم.« با این حال جواد امام مدیرعامل بنیاد باران چنین 
اظهارنظرهایی را پیش بینی کرده و چند روز قبل درباره احتمال رد صلاحیت تاجزاده اعلام 

کرده بود که جرم او سیاسی بوده و دلیلی ندارد به این دلیل رد صلاحیت شود.
  رد صلاحیت، تیر خلاص 

با این حال عملکرد فیلترهای نظارتی این احتمال را افزایش می دهد که تاجزاده با دلایلی 
جز آنچه گمانه زنی شده و خلاف منافع ملی رد صلاحیت شود. حسین انصاری راد فعال 
سیاسی اصلاح طلب، تاجزاده، جهانگیری و ظریف را شگفتی انتخابات ریاست جمهوری 
دانست و گفت: »رد صلاحیت ممکن است در انتظار هر سه باشد البته درباره تاجزاده 
احتمال بیشتری وجود دارد. به هرحال اگر شورای نگهبان با همان صافی عمل کند این 
احتمال برای آقای ظریف و جهانگیری نیز وجود دارد. اما اگر چنین کاری انجام شده و رد 
صلاحیت شوند، به نظر من تیر خلاص را زده اند« انتخابات رقابتی یکی از مطالبات اصلی 
جریان اصلاحات در سال های گذشته بوده و بسیاری اصلاح طلبان در آرزوی پایان این روند 
نشسته اند. اسماعیل گرامی مقدم سخنگوی حزب اعتماد ملی اعلام کرد: »من شخصا باور 
دارم آقای تاجزاده انسان شریفی است و برای جبهه اصلاحات زحمات زیادی کشیده است 
اما با این احتساب آقای موسوی و آقای کروبی از حصر هم می توانند نامزد شوند اما آیا 

تأییدصلاحیت می شوند؟«
 اصلاح طلب تاثیرگذار

دیگر سخنی که درباره حضور فعال تاجزاده در انتخابات مطرح شد، از سوی سعید 
حجاریان ملقب به تئوریسین جریان اصلاحات بود که در گفت وگو با امتداد تاکید کرد: 
»برنامه های تاج زاده از سقف مطالبات احزاب اصلاح طلب فعلی بالاتر است. بنابراین ایشان 
یک تنه به میدان آمده است تا این مطالبات را مطرح کند و طبعا ردصلاحیت خواهد شد. 
اما این به معنای آن نیست تاج زاده به عنوان یک بازنده  از پیش تعیین شده در این انتخابات 
اظهارنظر و ایفای نقش کند.« او افزود: »حاکمیت ممکن است برخی از نیروهای تأثیرگذار 
اصلاحات را به موضع گیری علیه تاجزاده دلالت کند یا برخی گمان کنند از باب تقرب 
خوب است تاجزاده را تخریب و تخطئه کنند؛ این اما چاره کار نیست. نه برای حاکمیت و نه 
برای نیروهای نامبرده. واقعیت این است که تاجزاده به عنوان یک نیروی سیاسی باسابقه، 
تصمیم  به کاندیداتوری گرفته است؛ طبعا می داند بناست با چه فیلترهایی مواجه شود پس 
نیازی نیست ترکیب شورای نگهبان، مواضع آقای جنتی و حتی، زندان سال 13۸۸ را به 

او یادآور شویم!«

»آرمان ملی« از دور جدید مذاکرات در وین گزارش می کند:

تصمیم برای ایجاد گروه ترتیبات اجرایی لغو تحریم ها 
  ایران، روسیه و چین خواستار لغو یکجای تحریم ها شدند

آرمان ملی: طرفین برجام بر احیای آن اصرار دارند و پس از ابراز تمایل آمریکا برای 
بازگشت به این توافق نیز آنها بیش از پیش درصددند تا هرچه سریع تر این توافق به حالت 
اجرایی سابق خود بازگردد. از همین رو است که طی هفته های گذشته وین اتریش دوباره 
محل مذاکرات ایران و کشورهای 1+4 شده است. این در حالی است که مذاکراتی که در 
نشست های قبلی برگزار شده به قرائت خود طرف های عضو برجام امیدوار کننده بوده 
است. عراقچی رئیس تیم مذاکره کننده ایران نیز هر چند که پیش از این گفته هنوز راه 
زیادی در پیش است اما از پیشرفت مذاکرات نیز خبرداده است. در این راستا روز گذشته 
نیز دور جدیدی از مذاکرات ایران و 1+4 در گرند هتل وین آغاز شد  و طرفین به بحث و 
گفت و گو پیرامون لغو تحریم های ایران پرداختند و در نهایت حاضرین تصمیم به تسریع 
روند گفت وگوها گرفتند و توافق شد گروهی کارشناسی سوم با نام »گروه کارشناسی 
ترتیبات اجرایی« با هدف گفت وگو در خصوص ترتیبات عملی مورد نیاز برای اجرایی 

شدن لغو تحریم ها ایجاد گردد. 
 تاکید 3 کشور بر لغو یکجای تحریم ها

روز گذشته و در آستانه از سرگیری نشست های کمیسیون مشترک برجام در وین، 
نشست سه جانبه هماهنگی میان روسای هیات های ایران، روسیه و چین در محل  
نمایندگی دائم کشورمان در وین برگزار شد. در این نشست، طرف ها ضمن مروری 
بر آخرین وضعیت گفت و گوها در خصوص بازگشت احتمالی آمریکا به برجام و لغو 
تحریم های این کشور علیه ایران، خواستار لغو یکجای تحریم های آمریکا به عنوان یک 
شرط ضروری برای بازگشت این کشور به برجام شدند. روسای هیات های جمهوری 
اسلامی ایران، روسیه و چین اشتراک نظر کامل سه هیات و ضرورت تداوم رایزنی و 
هماهنگی جدی به صورتی منظم و مستمر میان سه کشور در این مذاکرات را مورد 
تأکید قرار دادند. عراقچی همچنین نشست مشترکی با نمایندگان سه کشور اروپایی 
عضو برجام برگزار نمود. در همین راستا نیز دو دیدار میان عراقچی و انریکه مورا معاون 

دبیرکل سرویس اقدام  خارجی اتحادیه اروپا برگزار شد.
 تسریع روند گفت وگوها

دور تازه رایزنی های ایران و گروه 1+4 با از سرگیری نشست کمیسیون مشترک 

در محل گرند هتل وین آغاز شد. در این نشست سید عباس عراقچی معاون سیاسی 
وزیر امور خارجه ریاست هیأت ایرانی را در این نشست بر عهده داشته و نمایندگانی 
از سایر دستگاه های ذیربط از جمله وزارت نفت، بانک مرکزی و سازمان انرژی اتمی 
نیز در ترکیب هیأت ایرانی قرار داشتند. همچنین دیروز انریکه مورا معاون دبیرکل 
سرویس اقدام  خارجی اتحادیه اروپا اداره این نشست را برعهده داشت و علاوه بر 
ایران، نمایندگان روسیه، چین، فرانسه، انگلستان، آلمان و اتحادیه اروپا نیز در این 
جلسه حضور داشتند تا در خصوص رفع قابل راستی آزمایی تحریم ها علیه ایران 
و دورنمای بازگشت آمریکا به برجام بحث ها ادامه یابد. پس از بحث و بررسی های 
پیرامون رفع تحریم ها و بازگشت آمریکا به برجام  دور اول جلسه کمیسیون 
مشترک برجام که با حضور هیأت های ایران و گروه 1+4 در وین از سر گرفته شده 
بود، پایان یافت. در این جلسه حاضرین تصمیم به تسریع روند گفت وگوها گرفته 
و توافق شد فعالیت گروه های کارشناسی در دو حوزه لغو تحریم ها و هسته ای به 
صورت فشرده و سریع ادامه یابد. همچنین تصمیم گرفته شد که گروه کارشناسی 
سوم با نام »گروه کارشناسی ترتیبات اجرایی« با هدف گفت وگو در خصوص 
ترتیبات عملی مورد نیاز برای اجرایی شدن لغو تحریم ها و سپس بازگشت آمریکا 

به برجام تشکیل شود.
 هدف واحد برای احیای برجام

نماینده روسیه در سازمان های بین المللی واقع در وین، روز گذشته عنوان کرد 
که تسریع گفت وگوهای وین در دستورکار مشارکت کنندگان قرار گرفته است. 
میخائیل اولیانوف، درتوئیتی نوشت: دور جدید مذاکرات وین با نشست رسمی 
کمیسیون مشترک برجام آغاز شد. شرکت کنندگان هدف واحدی دارند که آن 
نیز احیای کامل توافق هسته ای به شکل اصلی آن می باشد. تصمیم گرفته شد که 
این روند تسریع شوند. وی همچنین در خصوص نشست با ایران و روسیه نوشت:» 
هیأت های چین، ایران و روسیه پیش از نشست کمیسیون مشترک برجام دیدار 
کردند. ما یادداشت ها را مقایسه و درخصوص مسیر پیش رو برای احیای کامل توافق 

هسته ای تبادل نظر کردیم. وی تاکید کرد که نشست مفیدی بود.


